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Doe 6 and Doe 7,

Plalntiffs,

vs, Court Flle Noi 0B-CV-13-910

Dfocese of New Ulm,
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Dlocese of New Ulm,
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APPEARANCES:

MICHAEL G. FINNEGAN and ANNIE KOppltN, ATTORNEyS AT

LAW, JEFF ANDERSON & ASSOCIATES, p.A., Sulte 100, 366

Jackson Street, St. paul, Mlnnesota 55101, appearlng on

behalf of the Plalntlffs.

]OHN C. GUNDERSON, ATTORNEY AT LAW, MEIERI KENNEDY

& QUINN, CHTD., Sutte 2200, 445 Mtnnesota Streel, St.

Paul, Mlnnesota 55101-2100, appeartng on behalf of th€

Defendant Dlocese of New Ulm.

PAUL C, ENGH, ATTORNEy AT LAW, Sutte tZ25, Z2O

South Slxth Street, Mlnneapolls, Mlnnesota SS4O2,

appearlng on behalf of Father Francls J. carvey,
ALSO PRESENT: Steve Knutson, Mlll Clty Vldeo Servlces,
(952) 884-0048,

*x*

(WHEREUPON, the followtng proceedlngs were duly

had i--)

VIDEOGRAPHER: We are on the record.

Thls ls the vldeotaped deposlt¡on of Father Francls

Gôrvey taken on lanuary 24t 2Oi-4. The flme now ls

approxlmately 9i27 a.m, The depostflon ls taklng
place ln Manannah, Mlnnesota. My name ls Steve

Knutson. I'm the vldeographer represenilng Mlll

Clty Vldeo Servlces.
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for the record,

MR. FINNEGAN: Mlke Flnnegan and Annle

Kopplln for the platnflffs.

MR. GUNDERSON: John Gunderson __ Meler,

Kennedy, Qulnn -- for the Dlocese of New Ulm.

MR. ENGH: paul Engh for FatherGarvey.

VIDEOGRAPHER: Will the court reporter
please swear ln the wltness,

(The court reporter admlnlsters the

o ath, )

THE WITNESS: yes, I do.

FATHER FRANCIS J. GARVEY,

after havlng been flrst duly sworn,

states on his oath as follows:

EXAMINATION

BY MR. FINNEGANi

a Father Garvey, a couple ground rules upfront. I
knoW you've been through thls process a couple

tlmes before, but lust a couple thlngs. I'll ask

you to give an audlble response, so ,,yes," ,'no,', or

explaln somethlng audtbly. No -- if -- if you glve

a head nod like that or you say ,'mm-hmm,,, "hmm_mm,"

lf you do that, I'll ask you, ',Was that a ,yes"'?

"Was that a 'no",? That,s just so that the court
reporter can get the -- all the tesflmon
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to badger you at all. It's just part of the

process of taking a dePosition'

Does that make sense?

Yes.

Another one, a ground rule, that -- that in normal

conversation people have a tendency -- all of us do

It -- to talk over each other all the t¡me. And so

there will be questions that I ask or that somebody

else asks and you know exactly where that person is

going with the question. Just wait untll it's all

the way done, give your answer; and I'll do my best

to wait until you're all the way done with your

answer. Does that make sense?

Correct.
The other thing that I want -- I want you to know,

too, is ¡f you don't understand a questlon' if I

ask a poor question, which I do sometimes,

deflnitely just tell me that you don't understand

it, I'll do my best to rephrase it. Does that

make sense?

All right.
The last one is for your benefit, Any breaks that

you want, no matter whether lt's five minutes from

now, ten minutes from now, and however many you

all do ls let me know that want to

6

take a break and we'll take it'
Okay.

All right?

And, lastly, you understand that you're under

oath today and that this could get used in a court

of law?

Yes.

Can you state your full name for the record, Father

Garvey.

Franc¡s John Garvey.

What's your date of bifth?

3-2-33.
You were ordained in 1959?

Correct.
And at that time you were ordalned by Bishop

Schladweiler?

Correct.
Your first assignment after ordination, Father,

what was that?

That was in Hutchinson.

St. Anastasia?

Right.
How long were you there?

A year-and-a-half.
And then after that you were ass¡gned to the

FATHER FRANCIS ]. GARVEY
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Cathedral of the Holy Trlnity in New Ulm?

Correct.

Similarly, there for a year, year-and-a-halñ)

A year-and-a-half.

After that you were asslgned to the Willmar State

Hospital?

Ri9ht.

There from approxlmately 1962 to 2001?

Correct.

And then at some point in approximately 1963 you

were also appointed as Pastor of St. Patrick's in

Kandiyohi?

When I went to the State Hospital. that was -' my

appointment also was to St. Patrick's Parisht

Pastor of St. Patrick's Parish in Kandiyohi. So it
was a dual assignment.

And then at some point ln approximately 1974 were

you also given the parish in Lake Lillian'

St. Thomas More?

Yeah, I had that parish off and on for about four

different t¡m€s. On there for a year or whatever

it might be, It was back and foÉh'
Do you know whlch years you had it and whlch years

you didn't?

I can't give them to right offhand.

I
There would be records of that, obviously?

Yes, there would be.

Okay. And then 1997 approxlmately to the present

you've been Pastor at this church, at Church of Our

Lady in Manannah?

Correct.
Each one of those assignments that I've descrlbed

so far, each one of those was made by the Bishop of

the Dlocese of New Ulm?

Correet.

At your ordination, Father, you took a vow of

obedience to the then-Blshop of the Diocese of New

Ulm and his succ -- successors?

Correct.
What does that mean?

Well, that I'm obedient to whatever he requests of

me as far as where he wants me to do my m¡nistry

and any other special functions that he might ask

of me to do.

And throughout your years as a Prlest, have you

ever disobeyed an order from the Blshop?

No, I haven't.
Is it correct, Father, that the Bishop of the

Diocese of New Ulm has the power to move a Prlest

of the Diocese to any asslgnment that he wants?
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Correct.

Also correct that the Bishop of the Diocese of New

Ulm can restrict the ministry of any Priest of the

Diocese of New Ulm?

Correct.

Also correct that the Bishop of the Diocese of New

Ulm can remove a Priest of the Diocese of New Ulm?

If he has reason to. We have laws that -- Canon

Laws that protect us Prlests also.

Let me rephrase that better, then. So with cause

the Bishop of the Diocese of New Ulm has the power

to remove a Priest?

Yes.

And as far as the -- the parishes are concerned,

Father, what's the Bishop's role in the individual

parish ln the Diocese of New Ulm?

Well, he's really the Pastor' We're assigned as

Pastors, but he's really the Pastor. And we work

under him and doing his work that he's not --

naturally can't be in all these different places.

So we do the work that he would be dolng lf he was

there. And so his role is basically being the

Pastor, decidlng what the parish needs are and how

to fulflll them.

As -- as paft of being that role, is the Blshop

10

responslble for the safety and well-being of

chlldren in the parlshes?

Deflnitely.
And ls the Bishop also responsible to make sure

that the PriesÈ who's working ln the parish is fit

to work wlth children?

Correct,

Would you say ultimately that it's the Bishop of

lhe Diocese of New Ulm that's ln control of the

parish?

Oh, definitely.
Is ¡t correct, Father, that -- that only a Blshop

-- only the Blshop of the Dlocese of New Ulm can

create a parish within the Diocese of New Ulm?

Wetl, he doesn't really create it' It's done by

Rome. But he can r€quest to have a parlsh

established.

And what about for a parlsh to be closed, when they

close a parlsh, is that ultimately the Blshop's

call?

Eventually that's his de -- his decision. Normally

he would consult wlth a number of people before

doing that.
Would you agree, Father, that the Bishop should
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the parlshes?

Oh, that's certain, yes.

Would you also agree that the Bishop should inform

the parents of the children of the parishes about

any dangers that are at that parish for the

children?

If lt's appropr¡ate, I suppose, yes.

When you were ordalned, Father, you also took a vow

of celibacy; is that correct?

R¡ght.

And what does that mean?

Well, we don't marry and we hEve to observe all the

rules and regulations like any other human belng

regarding the viÉue of chastity, And we don't

misuse that role for our -- our role as .. of
celibacy, that wë need to fulfill what -- what's

required of that,
Dld you have any train¡ng elther in seminary or

after semlnary about maintðining cellbacy?

Oh, we've had lots of workshops on that over the
years, so.., And now, of course, we work under

whát's called Vlrtues which we have to do overy

month.

Has lt been your experlence, Father, ln the years

that you've worked as a Priest here in the Dlocese

1

2

3

4

5A
6

7

8Q
I

l0
11 A
120
134
140
15

164
17

180
19

20

21

224
234
24

254

12

of New Ulm, that when there was a problem at the

parish level with one of the Prlests, that that

would get reported up the llne to the chancery and

the Bishop?

Yes, that's the aim. ls to inform the Bishop

because lt's his responslbility as to what needs to
be done.

And I saw in some of the records, also, Father,

that at some points you've been on the Prlest

Personnel Board?

For a number of years; 15 years or so.

I had from 1969 to 1984 as a member?

Yes.

And then later appolnted by the Blshop to have some

other role within the Personnel Board?

Well. I was Dlreútor of Pr¡est Perconnel, yeah, for
only a short tlme. For two years.

And throughout your whole time on the Prlest

Personnel Board, the Priest Personnel Board would

make recommendations to the Bishop for clergy

assignments?

R¡9ht.

Ultlmately, though, lt was the B¡shop that decided

where to appoint the Priests?

Oh, yes, his final decision.never needlessly endan the safety of children ln

Page 9 to 12 of toz Doe 6 and Doe 7/Doe 18 vs. Dlocese of New Ulm
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When you were on the Priest Personnel Board,

Father, was there any type of document-keeping that

you did or that anybody did on the Personnel Board?

Oh, we have a file on each one of our Pr¡ests down

at the pastoral center, where that file conta¡ns

repofts of any misconduct andlor good work that a

Priest might be doing. There's -- V€sr thêre's a

file in the pastoral center.

Is there one file or multlple files for each

Priest?

Bas¡cally, one f¡le as far as I know.

Did the -- at the time when you were on the

Personnel Board, did you have access to those files

on the individual Priests?

Yes.

Were there any other flles that the Personnel Board

did not have access to?

l{o.
There's a -- a provlsion called Canon 489 that --

that provides that a Bishop's supposed to keep any

scandalous materlal separate and only have access

to it for himself and for one of his designees.

Did you ever have any experience wlth that type of

a file?

Well, ¡t -- most of what -- information on a Priest

14

would be in hls r€gular file. I guess there was a

separate file -- and I have to guess -- that the
B¡shop had --

MR, ENGHT I'll Just object lf there's

any guessing going on just to make clear that we

shouldn't guess.

THE WITNESS: Pardon?

MR. FINNEGAN: He -- he made a legal

objection, but you -- you can keep going.

MR. ENGH: GO AhCAd.

There was sofie -- I think some files whlch I had

access to that were up on a different -- that were

in a differcnt file on the second or thlrd floor of
the pastoral center. Some ofthat conta¡ned video.

Probably most of it contalned video.

(By Mr. Finnegan, continuing) What type of video?

Oh, what do you call the.'. Tape. The plcture

with it, what do you call It?

Like photographs or -- or still images or like this

(indicating), llke a -- like a movie-type --

It'd be llke this (indicating),
And what -- what were those -- what were the -- do

you know what the videos -- what they contained?

What were they -- what was the subject matter of

the videos?

FATHER FRANCIS ]
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Well, it could be sexual mlsconduct. It could be

-- well, I guess that's basically what it was.

And what were the -- were there separate videos on

each -- on those -- on specific Priests, or how dld

-- how did ¡t work for these videos that were on

the second or third floor of the pastoral center?

Well, the Director of Priest Personnel would have

had to set up this file and would have used it to
-- created it and used ¡t w¡th the Blshop in

specific cases that were -- there wasn't that many

ofthem but they involved misconduct, I suppose.

Who had access to those files on the second or

third floor?

The Bishop and the D¡rector of Pr¡est Personnel.

Did you ever watch and view any of the vldeos that

you talked about?

I can't remember. I can't recall any specific one,

I know that, I was more told about them by the

Director of Priest Personnel than seeing them.

What -- what were you told about the videos by the

Director of Priest Personnel?

Well, if there was a video on a Priest's mlsconduct

sexually, what the video was -- the general Gontent

of the video, or other mlsconduqt. And that's
basically what they were -- would have been about,
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They -- I had very little access or used them very

little or... What should I say? The time I was on

the Personnel Board I had very l¡ttle contact w¡th

those files.
When you dld have contact w¡th them, were they --

were those files...

Excus.e me.

No problem.

At the what?
When you had contact with those flles, were they ln

a locked area?

Yes.

How did you access that area?

Through the Personnel Director.

Did the Personnel Director have a key?

Uh-huh. Yes. As far as I know, yeah, At least he

could get ¡n to them.

Was there a file in that set of files -- was there

a name for that set of files?

Not that I'm aware of.

Wh,at was the location on the second or thlrd floor

where those files were located?

In a small room.

Anythlng else in that room besides the files?

Not that I know of.
Page 13 to 16 of 102 Doe 6 and Doe 7/Doe 18 vs. Dlocese Nêw Ulm
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How many separate files were there in that room,

Father?

I don't know.

Was there a file on David RoneY?

Not that I'm aware of.

Dld the Personnel Board, did they keep any other

type of documents or files besides the regular file

on each Pr¡est ln the pastoral center or possibly

the files in the small room on the second or third

floor?

No.

During your tlme on the Personnêl Board, were there

minutes kept?

Oh, yes. From meetingsr Yes.

Where -- where do those mlnutes go after you're

done?

You'd have to check wlth the Dlrecto¡ of Pr¡est

Personnel on where they are.

The whole tlme that you were on the Priest

Personnel Board, were minutes kePt?

Yes. From my very first meeting on.

Who kept the minutes?

Wetl, we appolnted a secretary who wrote them up,

and th€n on€ of th€ staff lad¡es would probably

them up ln the pa¡toral

1B

O Do you know what happened to them after the person

typed them up in the pastoral center?

A No. I presume -- I have to presume they were kept

on flle.
A Have you ever seen a file in the Dlocese anywhere

that has all the Personnel Board minutes?

A ilo, I haven't.

O Have you ever heard about that?

A Häve I ever heard about?

a Has anyohe ever told you that -- that there were

files that had the complete history of the minutes

for the Personnel Board?

A All I know ¡s that we did -- did mínutes wlth our

me€t¡ngs and they were kept by the Director of

Priest Personnel. I presume they're in a file in

his office.

O Okay. You were the Director of Pr¡est Personnel

for a few years; correct?

A Yeah, about 15,

Oh, D¡r€ctor of Pr¡est Personnel. About two
years.

O During those two years, what did you do with the

mlnutes arter you got them?

MR, GUNDERSON: EXCUSE ME --

FRANCIS J. GARVEY
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MR, GUNDERSONi -- can we clarify what

time we're talking about --

MR. FINNEGANi SUTE.

MR, GUNDERSON: -- what time period?

MR, FINNEGAN: Sure.

MR. GUNDERSON: Thank You.

MR, FINNEGAN: Yeah.

It would have been the file that we had.

(By Mr. Flnnegan, continuing) Let me -- let me

back up just a second, lohn asked a -- a good

foundational question.

Do you know approximately what years they were

that you were the Dlrector of Prlest Personnel?

2OOO... I want to say 2001 to 2003.

So durlng those years that you're Dlrector of

Priest Personnel, what happened to the -- the board

minutes after you had them?

They would have been passed on to th€ next Director

of Priest Personnel.

When you were there, where did you keep them? So

let -- let's just take an lndividual meeting, You

get the mlnutes, and then where do you put them

after you get them?

we had a file in -- ln -- in the pastoral center.

f thlnk lt wa¡ with the files for our -- for all of
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our Priests.

A separate flle ln the pastoral center for the

Personnel Board mlnutes?

I don't know if you'd say ¡t's separate. It would

have been tied in wlth the regular f¡lês that we

kept on our Priests.

I guess what I'm -- what I'm trying to get at, so

you take the -- you have the mlnutes, and then do

you put those into each Priest's individual file,

or do you have a separate area where the -- all the

minutes were going for the --

A separate area.

Are you aware of any other areas within the

pastoral center where there could be flles or

documents on individual Priests besldes the regular

files that you discussed, the Priest Personnel

Board minutes, and the files thåt are on the small

room of the second or third floor --

No, un -- unless the Bishop kept a file of-- of

his own.

Are you aware of any of the Blshops that you served

under keeping separate files?

No, not that I'm aware of.

Were you ever told that any of the Bishops kept

separate files?A We put them ln the file --
Page L7 to 20 of 102 Doe 6 and Doe 7/Doe 18 vs. of New Ulm
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A No, I wasn't. f'm assuming the Bishop probably

kept some note of his own.

O What makes you assume that?

A Well, he was r€rponsible, and I think any

responsible person would want some notes of their
own so that in decision-making he could refer back

to them.

O Would that statement be true for all the Bishops

under which you served?

A f would say so.

O What about...

A Excuse me.

O No problem.

What about ln the parishes, Father, were there

docurnents kept at each parish that you were at, as

well?

A On?

O On anything. Was there a -- I guess t'll ask a

better questlon.

Was there -- in the Diocese is there a unlform

system that each parish is supposed to follow for

keeping documents?

A oh, yes. Ycs. Documents regarding the Deed we got

on the property; the insurance that they have; and

a buildlng protects, that of th¡ng, would be

22

on file, And then the minutes of the parish

councll.

And each parlsh that you were at had those type of

documents?

Yes.

And that's, to your knowledge, Diocese-wide?

Correct.

Any other official positions within the Diocese

besides the ones that we've discussed on the Pr¡est

Personnel Board?

Well, it was customary in my tlme there that the
Director of Priest Personnel was also the Director

-- the Blshop's Appõintêe for Sexual MisconduÉ

cas€s, wh¡ch is what f had for th€ t¡me I was

Director of Priest Personnel.

Was that a different t¡tle that you had to

deal with --

Yes.

-- the sexual misconduct cases?

A d¡fferent -- a different title.
What was that title?

BIshop's Appointee for Missexual (sr'c) Conduct.

What were your responslbilltles as the Bishop's

Appointee for Sexual Misconduct?

To deal w¡th the cases as they came up, if they
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were reported as sexual mlsconduct. To pursue that
case, gather together whatever information we

could. And there was älso a comm¡ttee with that --

with that misconduct that then I or whoever was

made -- ¡n that pos¡t¡on had access to meet¡ng w¡th

this committee to discuss what should be done.

How many different Pr¡ests dld you deal with during

that time period when you were the Blshop's

Appointee For Sexual M¡sconduct?

Well, fortunately -- and f can say this smillng

because I d¡dn't hðve many to deal with in my t¡me.

Rlght after f got don€, then Mons¡gnor Grams seemed

to end up with a -- a number of them. But ¡n my

time, it was a trans¡t¡on t¡me because Archbishop

Nlenstedt was leavlng and so thlngs klnd of got,

shall we say, postponed or..,

And I was not happy with that position, but I
trled to do the best I could with it. But my work

w¡th lt was minimal.

Why weren't you happy with that position?

I don't llke deallng w¡th that type of behavlor.

It's very depressing for a Priestto have to
confront your own counterpart and Iearn of behavior

that certainly was out of IIne.

A

a
A

o Did have at all before being on --
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being the Bishop's Appointee For Sexual Mlsconduct,

any training at all to deal wlth sexual misconduct?

A Well, some of my work at the state hospitat and --

and some of my tra¡n¡ng, but individually for the
Dlocese, no.

O Were you asked -- when you sald to pursue the case,

were you asked to lnvestlgate the case?

A Yes. That means to find out what the report is.

And, foÉunately, ln my time I didn't have enough

time to pur.sue repor.ts that wer€ g¡yen me because

Monsignor Grams wâs appointed and everything was

turned over to hlm then.

A At any point when you were the Bishop's Appo¡ntee

For Sexual Misconduct, dld you report any of the

lnformation that you got to law enforcement?

A No.

O Was that done in any of the cases that you worked

on?

A Excuse me.

I can't answer that because f'm not sure with
the Priests before my time and after my time.

O I'm -- I'm only asking your time. Are you aware of

any cases that -- that you were working on during

your tíme that were reported to law enforcement?

A I can't remember.
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When you pursued the case or investigated them'

what -- what did you do? What was your process?

Well, I had so -- I really dldn't havo almost any

case to pursue. So, therefore, I can't answer that

outside of the fact that if I dld get some

¡nformatlon, I tried to gather more data about the

case. And then my time was up and Monslgnor Grams

had to take it over. So my stay on ¡t was so short

I dldn't have t¡me to really investlgate, pursue'

shall we sayr cases.

I've asked you about documents for the Priest

Personnel Board and the Dlocese and the parishes'

What about yourself personally' Father, do you keep

any set of documents throughout your tlme of being

a Priest that you've taken wlth you from place to

place?

No.

What about when you were at the Wíllmar State

Hospital, dld you have any type of document system

there that you used for the Priests that were in

your program?

Oh, definltelY.

And what was that? Was that a system that you set

up or that the --

I set up along with the program that was

26

there, That was an extens¡ve m¡d'quarter

evaluatlon and a very extens¡ve final evaluation'

And those were kept in the CPE flle. And they were

long documents. It could be 15 or more pages

probably that I would d¡Gtate out.

Was lt the general practice at that time if you had

a cler¡c who was in the counseling pastoral program

at Willmar, that you would send those evaluations

to whoever hls suPerior was?

Yes. Yes, we dld.

So for a -- a Seminarian or a Dlocesan Priest in --

ln the Wlllmar CPE program, that -- those

evaluations would go to hls BlshoP?

Ra9ht,

For a -- a Religious Order Prlest involved in the

progrz¡m, those would go to his Religious Order

Superior?

Right.

Tell me a little bit, Father, about the -- the

counseling education program, how that -- how you

started that or how that got started and what that

entailed just in brief form.

The CPE program?

Yeah, the CPE Program.

I w€nt and had -- dld more tra¡ning myself to
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become a Supervisor, a Dirêctor of pre -' of a

program. And so I had another three un¡ts, I guess

¡t was. F¡ve un¡ts altogether' A un¡t would

consist of 12 weeks. Very ¡ntense. Extremely

¡ntense, And thât was mY trainlng.

And then I had to meet a board. And it's not

easy to get that permlssion. It took m€ three

times to get by the board. I met them in Kansas

City and they turncd mc down. I met them in

chlcago and they turned me down. I met them ¡n

Colorado and I finally got the okay.

Perslstence paid off?

Yes.

And that program, how long did that program go on,

or ls it still going on at Willmar?

Excuse me, I got this cold.

It went on for -- I d¡d lt for 32 years'

Is it still in existence todaY?

No.

As part of that program or your work at Willmar,

did you also go through with people, both clerics

and non-clerics, work in the 12-step program?

In the what?

12-step program.

Oh, yeah, they were introduced to the 12 stePs of

28

AA. But there's a Iot more than that.

And paft of your experience and hlstory was dolng

some of the flfth step work wlth some of the people

at -- that were at Willmar?

Oh, in my -- my work as chapla¡n?

Yeah,

Oh, yes. Hundreds of them.

Could you explain for me what the flfth step is?

That's where they do a thorough rev¡ew of their

life following guidelines and then meet w¡th '-
normally ¡t's the chaplain to verbalize what they

came up with and -- and that way to hopefully work

through the guilt, the fears, the angerr and so on'

Some people call it taking a -- their own moral

inventory?

Yes.

And communicat¡ng that to a -- another person?

Correct.

Were there Priests of the Diocese of New Ulm that

went to -- that you saw in the CPE program at

Wlllmar? That --

Yes --

That went to --

-- from the Diocese' yeah.

How
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A ooh. what should r saY?

O If you don't know, lt's not --

A t don't know, but I'm going to say maybe 3O'

O And were there also clerics that were sent to

Willmar State Hospltal for some sort of -- of

problem, treatment?

A Yes. Baslcallyr for chem¡cal dependency'

A Any treatment that you're aware of at Willmar State

Hospltal of clerics who were accused of sexual

mlsconduct?

A can you restate that?

O Sure. Are you aware of ãny treatment of clerics

for sexual misconduct at the Willmar State

HosPltal?

MR, ENGHI May I -- may ¡ lnterJect here

for a second?

MR. FINNEGAN: SUTC'

MR. ENGH| I -- I wlsh to Pose an

objectlon. The objection ¡s that you're asklng for

what may be privlleged info¡matlon because he was

in a counsellng role at the hospital. And what

you're asklng ls for hlm to dlsclose lnformatlon he

gained in a prlvate patlent settlng, and so I do

obJect. It's a delicate toplc, and I '- I'm

if rase the question --

30

MR. FINNEGAN: I mlght be able to

rephrase that better'

MR. ENGH: -- so we don't get lnto names

or any klnd of confldences that he learned because

he would be v¡olatlng the lawf too, and I don't

want hlm -- I don't want hlm -- have him violate

the prlvllege statute, so --

MR' FINNEGAN: LEt ME --

MR, ENGH: -- I request that You

rephrase lt'

MR, FINNEGAN: I -- I wlll request --

that was a -- probably a llttle blt too broad of a

question,

O (By Mr. Finnegan, contlnuing) I -- I'll ask lt

this way, Father: Are you aware of any clerlcs

that were accused of sexual m¡sconduct whlch the

Blshop sent to Wlllmar State Hospital for

treatment?

A Some of them were wlth the religious commun¡ty

known as the Paracletes. And b€¡ng w¡th that

commun¡tyr th€y ofton went thero to get treatm€nt

for alcoholism, depression. sexual m¡sconduct' And

th€n thev would send them to me ln our program wlth

the hope that they have advanced enough to maybe be
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MR. ENGH: I also renew my objection to

hls last questlon because I thlnk he -- he's qulte

close to the prlvllege lssue even --

THE WITNESS: Yes, that was a big issue

the last time I was interv¡ewed by -- way back

years ago, They wanted to Subpoena me and

everything because I sa¡d I can't say anythlng,

thls ls all confidentlal,

(By Mr. Flnnegan, contlnulng) Let * I'll -- I'll

try and ask -- where I was going wlth that was

trylng to get at -- at people that you knew of that

the -- the Blshop sent them. So I wasn't asklng

about the actual -- your treatment of them, so

somebody that the Blshop had knowledge of that's

outslde of any counsellng -- arguably counsellng

relationship.

Follow-up-wlse, the -- the Priests that were

sent from the Servants of the Paraclete, were they

Pr¡ests that were sent into the CPE proqram to take

that program, or sent for further treatment?

No, they contacted me, wanted to know if I would

take them ln my program to further their

rehabilltatlon.

And so weîe they -- were they -- were they gettlng

educatlon tn the CPE Program?
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A correct. Not only on deallng wlth thelr own

problems but on how to work with chemically

d€pendent peopler people w¡th m€ntal problems, the

things that we did at Willmar.

O Dld -- dld any of the Prlests that were lnvolved ln

the CPE program at Wlllmar wlth you, dld they ever

serve or help out at any of the parlshes that you

were worklng at?

MR. ENGH: Well --

A Yes.

MR, ENGHI -- I renew mY objection

because you're asklng hlm for lnformatlon he galned

during the therapeutlc Process'

MR. FINNEGAN: I'm ask -- so the -- I

think the -- so the CPE - I -- I can get some

foundatlon for thls.

MR' ENGH: Sure,

O (By Mr, Finnegan, continuing) So the CPE, is that

a -- that's an educatlonal program; correct?

A Correct.

O lt's not a counsellng program? I mean they're --

you're training them to -- to be counselors; rlght?

A Right, right.

O You're not actually in a counseling relationship

with those students --abl€ to function ¡n Pr¡est somspl
Page 29 to 32 of 102 Doe 6 and Doe 7/Doe 18 vs. Dlocese of New Ulm



1A
2Q
3A
4

5Q
6

7

8A
I

r0
11

12

13

14

15

16

170
18

19

20

21

22

234
244
254

1

2

3

4Q
5

6

7

I
9A

l0
11

12

t3
14

l5
16

174
l8
l9
204
21 0
224
234
244
25

33

Rlght.

-- right?

Teaching them, training them how to be a counselor

w¡th the chemically dependent people, et cetera.

So when I'm -- when I'm talking CPE, what I -- what

I meant to convey, Father, was that that was the

educational program.

It was very much --
MR. ENGH: So let's staY with --

THE WITNESS: -- but it --

MR. ENGH: Let's staY with the

educatíonal program and --

MR, FINNEGAN: All right.

MR. ENGH: -- avold any counseling that

you dld. If you would, Mr. Finneqan.

MR. FINNEGAN: YeP.

(By Mr. Finnegan, continuing) So I don't know if I

got the -- the answer to that' The question was'

dld any of the clerlcs who were studying ln the

educational program with you at Wlllmar State

Hospital, did they do help-out work at any of the

parlshes that you were working at?

Yes, they did. Weekends or -- basically.

How often?

Well, we were often short of Priests in the

34

D¡ocese, and so my prograñ was -- ¡t was offêred to

the Bishop to find someone to cover this parish on

a part¡cular weekend, or that parish.

Did you ultimately -- those Prlests that were in

the -- working in the educational program with you

at Willmar, did they ultimately need the Bishop of

the Diocese of New Ulm's permission to work at one

of those parishes?

Oh, definltely. DefinltelY.

When I -- whenever I took one of those

Priests, I had to get what we call the faculties of

the Dlocese for that Prlest to funct¡on' And so

that's the first one I had to contact was the

Bishop, to see if he was going to -- our -- our own

Bishop to see if he was going to allow that Prlest

to function withln his Diocese.

Your position at Willmar State Hospital, the Bishop

could have at any point ordered you to sw¡tch

assignments from there; is that correct?

Switch assign '-
He could have moved you at any -- any Elme?

Moved me?

Yes,

Oh, yee. Yes.
about 45
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minutes, somewhere in that ballpark. Do you want

to take a break? Do you want to keep going?

THE WITNESSi No --

MR. FINNEGAN: What's your preference?

THE WTTNESS: -- lets keep going for a

while.

MR, FINNEGAN: All right. You justlet

me know whenever --

THE WITNESS: Unless somebody else needs

a break.

MR. FINNEGAN: If you do need one, just

let me know,

THE WITNESS: (Witness nods head.)

(By Mr. Finnegan, continuing) The vow of obedience

that you took to your Blshop and his successors,

dld that operate on you 24 hours a day?

Yês.

Anywhere you were ln the world?

Yes.

You went to the St, Paul Seminary, Father?

Correct.

When you were in the St. Paul Semlnary, dld you

have any dealings with Prlests accused of sexual

misconduct?

No.

36

When you were at the St. Paul Semlnary, did you

have any training on sexual mlsconduct by Prlests?

No.

Well, I should -- we had le€tures on keeping

yout hands off and behaving yourself.

Was that the extent of lt, of the training?

At that time, 4O-50 yeans ago, yes'

Are you aware, Father, has the Diocese of New Ulm

formulated a policy at any tlme that's a¡med at

prevent¡ng chlld sex abuse?

Yes, we have, along with the whole country in

what's called a charter.
And the charter for the protection of chlldren was

somethlng that the -- the Blshops did and came out

of the Dallas meeting; rlght?

Right.

And that would have been in the 2001-2002 -
R¡9ht.

-- time frame?

RlghÇ right.
Are you aware of the Dlocese of New Ulm having any

policies dealing with sexual misconduct by Priests

before 2001?

Let's see, Follow the Policy from the Dlrector of

Pr¡est Personnel prior to that' I know we did. HeMR, FINNEGAN: We've been
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was pretty emphât¡c on wr¡t¡ng pol¡c¡es' et cetera.

And, therefore, I th¡nk we -'we had some

guldellnos. But then it was the charter that set

the whole thing going.

Any of those guidelines that you think were in

place in the Dlocese of New Ulm, dld you ever see

those written down before the -- the Dallas

charter?

I to my -- best of my knowledge, yes. I can't

remember themr thoughr rlght now.

Were you involved at all around that time of the --

the Dallas charter, there was âlso an effort to go

through the -- the Prlest flles wlth¡n each Diocese

to find out the number of Priests that had been

accused of sexual mlsconduct with mlnors' Dld you

have any involvement ln that?

I was asked to help w¡th the files, to go through

the files to see if there was any reports of

misconduct, sexual misconduct. so I helped

Mons¡gnor Grams at the t¡me to 9o through the files

and see what we had'

Anybody else lnvolved ln that effort besides

yourself and Monsignor Grams?

Yes. Let's see, I can't remember ¡f It was

Lozinskl or who it was. There was one

3B

other person.

Explain the process for me if you can, Father.

Pardon?

Explaln the process for me if you can. Were the

files divided up so you were each given certain

names? Did you go through --

Yeah, eåch one of us was given some -- a certain

number of flles to go through, page through, see if
there was any...

MR, ENGH: Counsel, could we clarlfY

again what time perlod?

MR. FINNEGAN: Sure' The.'.

To see lf there was anyth¡ng.

(By Mr. Finnegan, contlnuing) So thls would be --

when this flle review was done was after the Dallas

charter, so this is post-2001 --

R¡ght.

-- 2002? Is that correct?

Was that a "yes"? I think you sa¡d lt, but.',

I th¡nk so.

Yeah,

Was every single Priest's file of the Diocese

of New Ulm reviewed as part of the work for lohn

Jay?

single file was. It took u5 a whfle to
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go through all of them.

Dld the revlew also include Priests that were from

Religious Orders or different D¡oceses that had

worked in the Diocese of New Ulm?

Yes.

How were those files kept? Were they kept the same

way, or dlfferent?

They were kept the same way their -- Priest files

on us Prlests of the Diocese was kept.

And then after you reviewed the flles that you were

supposed to, what did you do after that?

Well, if there was someth¡ng that I thought needed

to be explored further, then I would hand the

report to Father Grams and we would dlscuss what

we'd do.

What -- what were the options as far as -- as far

as what to do?

Well, the optlons, one would bê to -- if we thought

-- or Just -- we needed to do some act¡on' then we

had to discuss wlth the Bishop what to do.

At that time the Bishop was Bishop lohn Nienstedt?

No. Bishop Lucker prior to that. Then came

N¡enstcdt, ycah.

Oh, that's right, he came around 2OO0.

Yeah, I -- I have Bishop John Nienstedt from
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approximately 2002 to 2006. Does that sound rlght?

Yeah.

And then after -- after you went through the files,

was there some -- some list that was kept to

tabulate the numbers of Priests that had been

accused of sexually molesting minors?

I'm sure Monsignor Grams d¡d.

Dld you keep one?

No.

Were any of the Priests that had been accused of

sexual misconduct during your file review, were any

of those guys still ln ministry at that time?

To my knowledge th€re was some, so I guess I would

have to say yes, I -- yes. Yes.

What was done with those Priests, the ones that

were stlll ln minlstry?

Well, lf the file was revlewed and lf there was a

-- a case aga¡nst the Pr¡€st, then he -- the

faculties were removed and he was not allowed to

function,
What was the process that you went through to -- or

that the Diocese went through to determine whether

the facultles should be removed or not?

Well, once the charter came, ¡t was easy to follow

the charter. Prlor to that we had to explore what
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knowledge we had, what m¡ght be done and do we have

suffícient reason to remove the facultiesr what -'
et cetera, Once the chaÉer camer boomr then ¡t

was taken care of.

Was there any dlscusslon amongst yourself, the

Monslgnor Gram -- Grams and Archblshop Nlenstedt

about whether or not to make those names publlc?

No.

Dld you ever tell Monslgnor Gram or Blshop

Nienstedt that you thought the names should be

publlc?

No,

Let's -- let's talk about Davld Roney. Do you

remember hlm?

Yes.

What's your flrst memory of David Roney?

Well, whon I was ordalned he had been ordained

atready about ten or 15 years. Slmply meetlng an

older Prlest, respect¡ng him. And then he got

assigned to w¡llmar as Pastor' and getting to know

him some as far as worklng as Priests in -- in the

same arê4,

Before -- the records that we have show hlm, David

Roney, belng asslgned to Wlllmar to St, Mary's ln

1967. Does that sound accut'ate?

42

Yes.

Before 1967 had you heard from any source about any

problems wlth Davld Roney?

No.

Do you know why the Bishop transferred Davld Roney

from Benson to Willmar ln L967?

No, outside of that lt was simply a -- a Pastor

reasslgnment because he had been at Benson a few

years.

Was there any dlscusslon amongst the Prlest

Personnel Board at that tlme regardlng Father

Roney's transfer from Benson to Willmar?

Yeah, it would have been what to -- a general

dlscussion about it's t¡me for h¡m to move.

Willmar is -- he's a good Prie¡t. Let's move hlm

to Wlllmar.

Any -- anything in the discussions amongst the

Priest Personnel Board that indlcated anythlng

negative about David Roney that preclpitated that

move?

No.

What was your relatlonship like with David Roney

once he was there?

Well, it was simply another Pr¡est to work with in

the area, Because he was older, I just respected
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him, and lt was always a casual acqualntance doing

some priestly work. But as far as any -- what do

you want to call ¡t? Any personal relat¡onsh¡p

with Dave Roney, no,

What type of lnteractlons dld you have wlth hlm in

Willmar? Was it social sett¡ngs at the parishes?

How -- tell me how that generally worked.

Yes, r would be down there now and then for a

dlnner, and the other time was to help with

confessions. And that was about the extent'

During those tlmes when you wene there at the

parish with Father Roney, dld you ever witness him

¡nteracting with children?

No, Abso¡utely not.

Dld you ever wltness hlm or dld you get a sense

from those social settings that he had a -- a

preference for boys versus glrls, belng around

either one of those groups?

No. No, and I wasn't th¡nklng in those terms,

wasnit looking for anything.

Durlng those early years when he first got to

Willmar, 1967 lnto the next few years after that,

dld you hear anythlng negative about Davld Roney

durlng that tlme?

No, outside of the report that was g¡ven to m€ by
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one of the parishioners.

And that was -- that was ?

Yes.

And also the nun that was the pr¡nclpal at the

school also gave mê,,, €xpressed a concern âbout

his behavlor on the playground.

Was that Sister Virginla Mccall?

Yes.

And dld Slster Vtrglnla McCall, dld she come to you

separäte from , from the parent?

Yes.

Who did you hear from first, or Slster McCall?

S¡ster.

Do you know what year lt was?

No, I can't recall; but ¡t must have been ln the

early'6osr I suppose.

Do you mean to say late '60s? Or when he -- early

on he got there, so he got there ¡n 1967,

Yeah. Early'70s.

Where did that meeting with Sister Vlrginia Mccall

take place?

I can't recall specifically. It might have been at

the school. Some other gatherlng. I'm not sure.

I can't remember,

What did Sister Mccall tell you?
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Well, she was concerned about his behavior on the

playground, that he kept bringing the llttle girls

over to -- holding them close to himself
particularly during the time of recess. She

thought it was just strange behavÎor'

What was your reaction to it when -- when she told

you that?

Well, I was surprised, I suppose, first of all. In
my eyes Father Roney was one of our great Pr¡ests;

and that he was misbehaving sexually, I had a hard

t¡me accepting that,
What else did Sister Mccall tell you from that --

in that meet¡ng?

I can't remember.

Did she tell you the names of any of the little

girls that she was concerned about?

No.

Did you ask her?

No.

Was there anyone else at the meeting that you had

with Sister McCall where she raised thls

lnformation to you?

I cän't remember.

What dld you do, if anythlng, Father, ln response

to that informatlon from Sister Mccafl?
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Nothing.
why?

whv?
Yeah.

I didn't see that ¡t was my responsib¡l¡ty of
correcting this older Priest. Let the Blshop or

somebody else do it.
Dld the Bishop know about it?

I don't know, I don't th¡nk so.

Did you ever talk to the Bishop about it?

No.

Dld you talk to anybody else about it?

No, I s¡mply went down and seen Father Roney. In
those days if you confronted another Priest about

his behavior, you'd think he would have enough

insight to change lt and do the rlght thing. And

so in my visit with him I confronted h¡m about what

was beÍng reported, and he dldn't say much of
anything. He thanked me for coming, I went home,

and that's as much as I can report'
Where was that meeting at?

Excuse me. In his -- his off¡ce at the r€ctory.

So the meeting that you had with Father Roney where

you confronted him about the information that
you was in Father Roney's office
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1

2A
3

4

5

6

7

I
9

l0
11 0
12

13

144
15c¡
16A
170
t8
19A
20

21

22

234
24

254

rQ
2

3A
4

5

6Q
7A
8

I
r00
,l,l A

120
13A
140
15A
16

174
t8
194
20

21 0
22

234
244
25

47

at the rectory?

Basically came about because of that parishloner

that came to see m€, came to my offfce out at th€

treatment center. And after he came f made it a
po¡nt -- am¡dst my hesltancy and fear of
confronting an older Pr¡est, yet I went -- I called

him and I set up an appo¡ntment, went down to his

off¡ce and visited with him, told him what was

reported to me, and that's the gist of what

happened.

What was Father Roney's response when you told him

what you had been told by the par¡shioner and

Slster Mc€all?

None. Sllence.

What was your reactlon to that?

Rellef. I didnrt have to deal with lt.
Did Roney say anythlng else at that meeting? Or

dld he say anything?

To my recollect¡onr no. He was very silent. I
made -- made my appeal and he was silent and he

thanked me and I left. And that was it. There was

no follow-up.
Did you ever talk to Father Roney about that again

afterwards?

No.
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After you confronted Roney, dld you talk to Slster

McCall?

I can't remember if I talked to her about the fact

that f had seen him and visited with him or.., I
can't recall. It's poss¡ble,

Did you make any recommendatlon to Father Roney?

No, out -- no, because I felt as Pr¡ests if we're

confronted about our behavior, that we take ¡t from

there and try and do something about it,
Do you know if he did anythlng about it?

Do I know if he did anyth¡ng about it?

Yeah.

To my knowledge, no.

Dld you tell him that he should go get help?

No. No, we weren't doing things that -- like that
at that t¡me.

Dld you report the information that Slster McCall

gave you to the law enforcement?

No, because I wasn't aware back 5O years ago that
we had to do that Çpe of thing.
Did you report the lnformatlon that you got from

the parishloner to law enforcement?

No.

Have you ever been contacted or approached by any

of the people that Roney sexually abused as kids?Sister McCall
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No.

Did you ever discuss the lnformatlon that -- that

you got from Sister McCall or with the Priest

Personnel Board for the Dlocese?

Not that I remember.

When Father Roney was transferred out of Wlllmar to

hls next assignment in Lafayette, Minnesota?

Yes.

Do you know the reason why he was transferred out

of Willmar?

f{o, outsíd€ the fact that we felt his tlme was up

as far as belng Pastor of that parlsh' And he was

getting involved with the missíon ln Guatemala' so

he could take a small€r parlsh and have t¡me to do

that. So it seemed practical that we would give

him that opportunity.

Did you tell anyone at the parish at Lafayette,

Minnesota, about the lnformatlon that you had from

Sister Mccall or ?

No.

Why not?

Because ln those days you didn't do that type of

thing.
Was Roney's file or the flles malntalned on Roney

the was that one of the files that

50

had to review as part of the John Jay study?

f can't remember. f revlewed a number of themr but

I can't remember. I assume Monsignor Grams

probably handled that one because he had gotten

some mor€ information.

Would you agree, Father, that the Bishop should

never take r¡sks with the safety ol'ch¡ldren in the

Diocese?

Oh, certa¡nly.

After David Roney left the parish of Wlllmar, what

was your interactions -- what were your

lnteractlons, if any, wlth him after that?

W¡th Roney?

Yeah.

Outside of fellow Priests ln the Diocese, no.

At any point when you were a Prlest, Father, did

you discuss the information that you got from

S¡ster Mccall or from with any of your fellow

Priests?

No. To my knowledge, I didn't.
You didn't go to any other Priests to ask them for

advice about what to do?

No. I felt the confidentiality was such that I
couldn't do it.

We talked about the early time, so from 1967,
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know, in those first years that David Roney was at

the parish in Willmar. What about after that, did

you ever witness Father Roney's ¡nteractions w¡th

chlldren after --

No.

-- that, from about 1970 to 1980?

No, I did not.

At any polnt from the time that you got the

information from Sister McCall and from did

you ever warn any of the parents at the parish in

Willmar about what you knew about Roney?

No. I felt lt was confldêntlal mat€r¡al so I
didn't talk to other people about it.
Was Dav¡d Roney ever your spirltual advisor?

No.

Did you ever hear David Roney's confession?

MR. ENGH: I -- I object to that. I

don't think he can say that. And I think if he did

say it, it would violate -- lt would v¡olate the

Minnesota statute, So I'm going to -- I would ask

you to stay away from --

THE WITNESS: No, I'm -- I'll object,

too.

MR. ENGH: You can't do it. There's a --

MR. FINNEGAN I'm not about the

52

-- the contents of it.

MR. ENGH: No, but You can't even say --

I don't belleve the statute even permits him to say

that he heard a confession by some person, So I'm

going to lnstruct hlm not to answer. In all due

respect to you, but I -- I -- thls is one area you

just can't go to,

So I'm going to instruct you not to

answer. Okay?

THE WITNESS: All rlght.

(By Mr. Finnegan, continuing) D¡d you ever have

any counsellng relatlonship with David Roney?

When he came ¡nto my CPE program.

When d¡d he come into your CPE program?

I can't give you the time -- year' I presume lt
would have been in the -- while he was still at

Yìllllmar.

So was he one of the students w¡thin the CPE

program?

Ri9ht.

Dld you have to do evaluations of David Roney as

part of the CPE program?

r did.

Did you send those to the Bishop?

Yes.
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D¡d you also keep a copy at -- at the Willmar

Hospital?

Yes,

Did David Roney complete the CPE program?

Yes,

As part of the CPE program, was there anything

negative that came up about David Roney?

I can't answer that bêcâuse of confidentiality.

Were you his Psychologist there?

Huh?

Were you his psYchologlst?

Well, in a sense, Yeah.

Are you a psychologlst?

No. I had a lot of trainlng ln it but don't have

my degree ¡n ¡t.

No, just -- just like the other students'

learning how to hear -- hear fifth stePs, how to

work with chemically dependent people, the mentally

lll, et cetera.

So is he -- at that point when he's there, dld you

hear his fifth steP?

No.

You're teaching him how to --

How, because we d¡dn't -- we d¡dn't hear fifth

steps normallY of the
54

So he's one of the students that you're teaching;

correct?

R¡ght.

And in that program -- ln that program did you hear

anything negative about David Roney?

Not that I recalt. He was recognized as a very --

fairly popular, hard-working. talented Priest in

the Diocese of New Ulm.

Did anyone raise concerns about David Roney within

the CPE program?

Again, that's confidontia! material, I suppose.

I can s¡mply say that not that I recall.

How ¡s that confldentlal material, Father?

Whatever we did ¡n CPE -- even in my first class,

the students, I woutd tell them, whatever we do

here ls confidential material and ¡t's not to 90

outside of this roo¡n. And I had to respect that ln

my working with the students.

During that time did he admit to you that he had

sexually abused children?

No. I couldn't -- again, I can't answer quGst¡ons

about him because that's confidential.

This ls the sam€ thing I ran ¡nto wlth that

other case, is when -- when does confidentiallty

when that's what You're dealing
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with?
I don't think your attorney is instructing you not

to answer those questions,

MR. ENGH: Well, Yeah, I -- I should

probably join in his concerns.

Perhaps -- perhaps we could take just a

short break and solve the Problem'

MR. FINNEGAN: Sure'

MR, ENGH: I think there's a way to solve

this for -- for both Father's concerns and your

need to conduct the deposition. So maybe we can

take a five-minute break and work through thls,

MR. FINNEGAN: Sure.

MR, ENGH: Is that okaY?

VIDEOGRAPHER: We're golng off the record

about 10:55 a.m.

(WhereuPon, a recess was taken.)

VIDEOGRAPHER| We are back on the record

Thls ls the continu¡ng videotaped deposition of

Father Francis Garvey taken on January 24' 20t4'

The t¡me is about 11:06 a'm.

(By Mr, Flnnegan, continuing) Do you remember

anything in pafticular about the evaluatlons, the

written evaluat¡ons, on Davld Roney that were sent

to the as part of the CPE

IA
2Q
3

4

5

6

7A
8Q
9

104
11 a
t2A
13

14

l5
16

17

180
19

204
21 0
22

234
24

25

Do I remembor any Partlcular thlng?

Yeah. I'm golng to -- basically, do you -- I'm

go¡ng to ask you lf you remember anythlng -- I

guess I'll Just ask the ultlmate questlon' In

those wr¡tten evaluations that were done as part of

the CPE program that were sent to the Blshop?

Yeah.

Do you remember anythlng negative in those about

Father Roney?

Not that I rocall.

When was the last time that you revlewed those?

Oh, Lord. I don't know lf I ever have.

Well, it would have been lf '- ¡t was when we

were going through th€ f¡l€s and -- and then these

cases came up regarding Roney. Theñ we had to try

to educate ourselves as to what was said beforet

what d¡d we miss, et cetere.

During that file review did you find that there

were things that You mlssed?

I would say yes.

what was that? What were -- what were the things

that you missed when you said that you.'.

Well, I guess finding documents that would tell ue

about some of the behavior of that part¡cular

Priest that we weren't fully aware of when we were

56

not come lnto
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r€asslgn¡ng h¡m to other par¡shes, whether ¡t was

adm¡nlstrat¡on or funct¡oning as a spiritual

director, et cetera.

The parishioner that came to see you whose name is

was his last name

Yes.

At any point, Father, have you talked to any other

Prlests in the Diocese about Father Roney who told

you that they had concerns about h¡s behavlor with

children at any point?

Not unt¡l after his death hcre. And now with --

with all these cases coming up against him,

naturatly I've talked to some of the Friests about

It in general terms.

Have there been other Priests that have told you,

"Yeah, back" -- you know, "Back when I knew Roney

years ago, I did have some concerns about hlm"?

No.

Have you heard from any non-clerics slnce that time

that repofted to you that -- that they had some

concerns about RoneY?

No.

With the nuns working at the school, at St. Mary's

in Willmar, dld they need the Bishop of the Diocese

of New Ulm's to work there?
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Yes. The Pastor would hire them, but wlth the

approval of the BishoP.

Ultimately the Blshop was responsible for them, as

well?

Well, yes, he would b€ ult¡mately.

Dur¡ng the time that Father Roney was at Willmar,

do you recall any other Priests working at that

parish with hlm?

Well, there was Father Berger, Jerry Berg€r, most

ofthe years I th¡nk that Roney was there. I think

about flve years or so that Berger would have been

with him. And then there was another Priest after

Berg€r, and I don't know who that was.

Is Father Jerry Berger, when is -- is he still a

Pr¡est7

Yes. He's retired, living down ln Green I¡le.
Forg¡ve my -- my lack of knowledge about the -- the

cities. Is Green Isle, is that here in Minnesota?

Yes. That's down by Arlington.

Okay,

Very close to Arlington. It's a little town.

Have you talked to Father Jerry Berger about Father

Roney?

Yes.

When did you talk þ him?
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Ooh. He comes -- he stops up and sees me every now

and then. He stopped up when I was at the nursing

home, but we d¡dn't talk about it because there was

people there. But he had come uP " prior to my

having had a hip replacement, he had come up to see

me. We went out for dinner. I guess we might have

talked about almost in a passing way concerned

about atl the cases that are now coming forward

about hlm.

What was his reaction to that? Was --

Berger?

Yeah.

I would say the same aa mine. We're embarrassed'

we're disgusted, angry -- and angrY that th¡s could

have taken place and the kids that were huÊ.

Dld Father Jerry Berger live wlth Father Roney?

Yes. And he -- well, he can speak for himself, I
guess. Llke I said, he was not aware of anything

unusual go¡ng on'

Is that what Father Berger told You?

Yes.

Did you look over any documents ln preparation for

today's deposltion?

No. No.

Dld you talk --
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I met wlth Paul' but I...

So I don't want to ask you -- I'm not going to ask

you any questions about anythlng you talked about

wlth Mr. Engh, with Paul.

Did you have any dlscusslons before the

deposition with your current Bishop or anybody else

ln the chancery?

Grams. Grams was telling me what I wao supposed to

do, to shoÉen your answers and...

Did he tell you anything else?

Not to say anything more th¡n what I have to.

When did Monsignor Grams tell you that?

Oh, he called me a number ol tlmes before the

deposition. You'd think I wäs some líttle kid that

didn't know what was going on. He called me

several times: "Now when you're ln depos¡tlon' you

just answer'yes' or'no."' I've done these

before, Jerry" -- or "Mons¡gnor."

Anyway, enough of that.

Dld he call you last night?

No.

Today?

No. He hasn't called me for I'd say three or four

days.

Dld he tell you anyth¡ng else other than shortening
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your answers and not giv¡ng more than what you're

asked?

No, not really.

Before today's deposition did you tôlk to Attorney

Gunderson or Attorney Tom Wieser from their office?

No.

Did you talk to anybody in Mr. Gunderson or

Mr, Wieser's office before today?

No.

Timeframe-wise, do you remember when Father Roney

was in the CPE program?

TIme-wise?

Yeah.

We!|, lt was when he was at Wlllmar, so I'm golng

to say probably'7O,'7L.

Was that a 12-week program then?

Yes.

Do you remember a gentleman by the name of Allen

Iverson?

Yes.

How did you know him?

Hê was a CD counsclor at thc state hospita¡. H¡s

offlce was rlght across the hall from mlne, so I
gotto know him fairly well.
You said "CD." Chemlcal dependency counselor?

62

Yes.

How long did you work wlth hlm?

How long? Oh. He was there when I got there, so

-- and I don't know how long he worked. Maybe 15,

20 years.

What was your opinlon of him?

A very fine, knowledgeable, carlng Indlvldual.
Trustworthy?

Huh?

Trustworthy?

Deflnltely trustwoÊhy.
Did you come to learn that he was also a

parlshioner at St. Mary's in Willmar?

Hê was a parlshioner there.

You knew that; right? Is that a "yes"?

Yes.

Dld he work w¡th the Priests, as well, at Willmar

in the -- in your program?

I would assign my students to work with various
people, basically the CD counselors, so that they
would get knowledge about how to work with
chemically dependent people, So people from my
program, yes, I would assign them people like
Allen.

Did Allen lverson ever report to you any misconduct
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by Father Roney?

No.

Do you know that he's testlfied under oath that he

made a report to you in 1970 about Father Roney

sexualfy molesting a glrl?

No, I have no recollection of that.
Do you have any reason to not believe him?

No, f wouldn't have any reason not to believe him,

no, But I don't remember that -- that taking place

at all.

The report involved a -- a parishioner who had a

daughter. And the parishioner -- I'll use his name

just because the -- the daughter has gone public.

But the parlshioner's name was

what?

I might be mispronouncing it.

I don't know.

Do you remember anything about that?

No.

Do you remember anything -- do you remember telling

Allen Iverson that Roney was going to get

counseling?

DldI-repeatthat?
Okay. Do you have any memory of telling Allen

Iverson that Roney was going to counseling?

ô4

That h€ was going to get counsellng?

Yeah.

Well, I m¡ght have in passing, I don't know. I
don't remember it directly.
During the time that you worked with Allen lverson,

did you ever witness him lie about anyth¡ng?

No.

Did you ever hear about him lylng about anything?

No.

So lf he says that -- that he made this report to

you, would you belleve that?

If he dld, I guess.

How dld you become lnvolved or how did you get

knowledge about the Servants ofthe Paraclete?

They had heard about my program, And they had a
place up in Nevis, lrllnnesota, I guess maybe is

where certaln things might have stårted. And they

started sending them from Jemez Springs to W¡llmar

to get lnto the CPE program for tlrc training and

hopefully -- most of those people that came had a

chemical dependency problem, so the alm was to --
that they would be getting treãtment as well as

getting educated.

Do you find generally in your work, Father, that

individuals with chemical dependency problems often
Page 61 to 64 of 102 Doe 6 and Doe 7/Doe 18 vs, Dlocese of New Ulm
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act out sexuallY?

Now what?

Did you find in your work that people that are

chemically dependent often have problems with their

sexuality, as well?

Oh, I can't answer that lnsofar åsr you know...

Maybe no more than the rest of soclêty. Maybe...

maybe 4O percent, 50 percent. I don't know.

What do you mean, 40 or 50 Percent?

Well. that they might have some problems wlth
sexuaf ity.

But basically we were treat¡ng the -- the

drinking problem. We weren't getting into the

other areas.

Oftentimes when you're treating the drinking

problem or the chemical problem, some of the

underlylng lssues come out?

Oh, yeah.

Wlth the Servants of the Paracletef were there two

-- two types of clerics that came to you, so one...

Two types of clerics?

So one being the members of the Servants, and then

the other belng clerlcs that they had treated that

were sent to you?

Yeah. Yes.
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a Were the clerics that they treated and sent to you,

were they involved in the CPE program?

A Yeah, if they came to Wlllmar they were.

a Before the Servants of the Paraclete sent the

individuals that they treated to your CPE program,

would they provide you any type of history on those

Prlests?

A Oh, yes, they would send whatever data they had

from their psychological evaluat¡ons and past

hlstory, et cetera.

A And then what would you do with the psyche evals

and the data that you got from the Servants of the

Paraclete?

A Well, I'd put it in their file. And if I had

qu€st¡ons, I would probably talk to one of the
psychologists at the -- at the treatment cent€r.

Or if they... If they had a problem of molest¡ng

anyone, I immedlately removed them from the
pro9ram.

O There were Priests like that that got sent to you?

A Yes.

O How many?

A ooh, overthe years, maybe ten.

O Did any of those approximately ten Priests that you
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did they work in the Dlocese of New Ulm?

The -- most of them did, like, on a weekend, et

cetera.

THE WITNESS: (To Mr. Gunderson) Thank

you,

(By Mr. Finnegan, continuing) Who was your primary

contact with the Servants of the Paraclete?

Who was?

Yeah, If you had one.

Father Joe McNamara was their Provincial. And then

after he left, then there was some others that I
dealt wlth.
Dld you deal with -- was there a Father -- I thlnk

it was Gerald Fitzgerald who stafted the

ParacleLes. Dld you deal with him at all?

Yes.

Did either of those men report to you their belief

that Priests that sexually molest kids can't be

treated?

Not that I recall.

Do you remember any dlscusslons wlth Father

Fitzgerald or Father McNamara about Priests

sexually molesting kids?

Well, I don't know how to answer that, Yeah, I
suppos€ I talk€d with Father McNamara on this is a
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-- what about th¡s case that we have, what's the
plan.

And Father Fitzgerald, after he misbehaved,

then I put him out of the program.

Which Father Fitzgerald are you talkíng about?

Pardon?

Whlch Father Fitzgerald are you talklng about?

The one that was a student of mlne.

I thlnk that's -- I may have confused you a little

bit. I'm going to ask you about him. But the guy

that I was asking about was the -- was the founder

of the Servants of the Paraclete.

Oh, oh.

Was he -- he was never in your program; right?

No.

Okay.

I nev€r really got to know him.

Dld Father McNamara ever express to you what he

thought should be done wlth Priests that sexually

molest kids?

MR, GUNDERSON: At any tlme, Counsel?

MR. FINNEGAN: At any t¡me perlod, yeah.

I didn't g€t what he said.

(By Mr, Finnegan, continuing) He asked that at any

time. So he clarifled lt.removed from the program for sexual abuse
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At -- at any tlme dld Father McNamara express

to you what he thought should be done with Prlests

that sexually molest kids?

That nothing could be done w¡th them?

Is that what he told you?

No, I don't remembér him telling me anyth¡ng l¡ke

that. H€ was a great -- that -- a hopeful man that

we could help anybody and everybody with whatever

their problems are.

Were you involved at all -- are you aware that

Father Roney was sent to the Servants of the

Paraclete?

Yes.

Were you lnvolved ln that at all?

No.

Dld you make any recommendatlon either to Roney or

to the Dlocese that he should be sent to the

Servants of the Paraclete?

I think I mlght have been lnvolved that -- that he

should go for tr€atment.

Who contacted you about that?

Well, ¡t m¡ght häve been my mor€ contact¡ng the

Dlocese about lt rather than them contactlng me.

When did you contact the Diocese and suggest that?

On, I can't g¡ve you a date on that. I
70

when they -- after problems staÉed to develoP'

thên thê seriousness of these problems demanded

some serioustreatment. And. therefore, he needed

to go for treatment.

Did you make that recommendatlon to Bishop Lucker?

I don't recall mâking ¡t. I probably d¡d.

D¡d you ever go and vlslt the Servants of the

Paraclete facility ln New Mexlco?

Yes.

How mâny tlmes?

At leäst on6e. It mlght have been tw¡ce' At least

once.

You're aware that one of the groups of clerics that

t¡ey treated at Servants of the Paraclete were

those that had acted out sexually wlth mlnors?

Yeah.

Why did you go and visit the Paracletes?

Well, I was taking a number of their people that

tlrey had, I wanted to see what thelr facllity was

llke and what kind of a program they were running

down there to help these People.

When was lt that you went there?

I'm 81 years ago old, Mlchael. I can't remember

al¡ those dates. f have no ¡dea. I suppose maybe

somewhere in the '80s or maybe the '7Os. I don't
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know,

Did you vlsit their facility in Nevis, Minnesota?

No. They closed that one down, I never got th€re.

I visited the one ln St. Lou¡s.

How many times d¡d you vlslt the St. Louis

facillty?

Oh, I would say a couple t¡mes.

One of the t¡mes I was there we had a f¡re ¡n

the apârtment where I was staying.

Ob -- obviously, you made lt out all rlght?

r d¡d.

What was the reason that you went to visit the

Servants of the Paraclete in St. Louls the two

times -- at -- at least two times --

Well, agaln, to see what kind of a program they

werê operatingf meet some of the staff, and to get

to know some of the people that I would be gett¡ng

reports from.

Who were the Prlests that the Servants of the

Paraclete sent to you to be involved in your

program that had been accused of sexually molestlng

klds?

Who?

Who.

well, I don't know ¡f I can reveal that infor-
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mat¡on, Again, that's confldential information.

A Dld they tell you that -- that that Priest had been

-- did the Servants tell you that that Prlest had

been accused of sexually molestlng m¡nors?

A Yes. One of them they didn't' and I confronted

them because he got lnto trouble at the tr€atment

center. I lmmedlately confronted them, "How como I
didn't know? You can't come over from England."

The¡r response was that they had just found out

themselves. t was very upset w¡th them. That was

a student I removed within two hours from my

program once I found out about his behavlor.

a Was that Father Markey?

A Yeah.

O was Father Markey worklng at some of the parlshes

in the Diocese when you found out about that?

A Yeah. It was shortly after he had come to Willmar.

And then he misbehaved ¡n w¡llmar working ðmong the

CD cl¡ents, and I confronted him about it and

removed hlm from the programr so...

But I dldn't know that and so that's when I
called the Paracletes to f¡nd out what was golng on

here, sending me a candidate like this.

O What was thelr response to you?

A well, they said they had just found out; yeah,25
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remove h¡m.

What did they tell you that they had found out?

That he -- he was from lreland, he had a problem

like this, molestlng chlldren, boys particularly'

when he was functloning as a Prlest in Ireland and

also I think in England.

Who was it with the Paracletes that you talked to?

I can't give you his name. I can picture him, but

I can't give you his name'

Was thls a phone conversation or ln person?

Phone.

I was very upset w¡th them that they didn't

tell me.

Did Father Markey continue to work in any parishes

in the Dlocese of New Ulm after he was removed from

your program?

Unbeknown to me.

I kicked hlm out. I was so angry at hlm I
d¡dn't care where he went. He could walk down the

road, the railroad trackr or whatever. Just get

the heck out of w¡llmar.

And u¡tbeknown to me he conned Bishop Lucker

into keeping h¡m ¡n the D¡ocese here, and I d¡dn't

know that. And I find out that they had been

sendlng him to Granitc Falls Èo hê¡p out in thc
74

parish there, whlch I wðs very unhappy about.

And so f called Father McRalth' the Dlrector

of Priest Personnel, because I got a call from

Granlte Falls from a lady that -- ¡he was concerned

because she was golng to take some boys on a

camping trip and she had som€ reservatlon¡ or

qu€st¡ons about that' So I lmmedlately call€d

Father McRalth, and he lmmedlately went up hlmself

and removed Father Markey from Granite Falls. And

they sent hlm I think down to Jemez Sprlngs or

wherever he went.
Is Father -- is it Mccrace or McGreg?

Blshop McRalth, yeah' Father McRalth.

What -- how do you spell his last name?

M-C-G-R -- G-R-A-F-T (src)' I guêss.

Is he still alive?

Hmm?

Is he alive?

He's alive. He'c not functloning because of

problems, health problems. He was B¡shop of

Ownesboro, Kentucky; and that's where he's living.

Before becoming a Bishop, he was a Priest of the

Diocese of New Ulm?

Yes.
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program, did Bishop Lucker ask you why?

No. He didnt talk to me.

And the woman that called, was she concerned about

-- about Markey going camping with her and the

kids?

Going with some of the boys from the parish'

St. Andrew's Parlsh ln Granlte Falls, yes. She had

con -- con -- some concern. Well, naturally I had

a lot more concern. So I called and we removed hlm

that very day.

Are you aware of him after that ever working in the

Dlocese of New Ulm agaln?

Pardon?

After he was removed from Granite Falls, that

parish and the time that you just talked about, are

you aware of Father Markey ever working in the

Diocese of New Ulm again?

No. They s€nt h¡m down to Jemez Springs for

treatment.
Did you ever report any of the lnformation that you

had about Father Markey to law enforcement?

No.

How long was he ln the CPE Program?

I think he came about December or January and I
removed h¡m February or March. Ho wasn't ¡n the

1

2

3Q
4

5

6

7A
8Q
9A

104
11

124
13

14

t5
l6
174
l8A
rsa
204
21 a
22

23

244
2so

76

program very tong. So I'm going to say probably

six to eight weeks.

On any of the stuff that you've learned about

Father Markey either through the CPE program or

that you learned from the Servants of the

Paraclete, dld you document any of that?

Dld I document any of that?
Yeah.

Yeah, it's ln hls file on -- ln -' ln New Ulm.

Do you also have a file on him at the Willmar State

Hospital?

I had a CPE file on him' We were -- had to destroy

all the CPE files. You could only keep them --

that wae a rule of thlc -- the national office,

that you could only keep the files ¡o long and you

had to destroy them.

Did you destroy them?

Yes.

How did you destroy them?

Basically by burning.

Any other Priests thab the Paracletes sent you

besides Father Markey that have been accused of

sexually molesting kids?

Father F¡tzgerald, V¡nc€ F¡tzgerald.

Anybody else?When you kicked Father out of your CPE
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Not that I can think of, offhand'

Any other Priests that you worked with at any point

that you were lnvolved in getting a report about

the Pr¡est sexually molesting a minor?

Is there any others?

Yeah, that you've been involved with.

Oh, I'd have to do some thinking ebout that. Over

a span of 32 years, I gucss there might have

been... Not that it come -- nothing that comes to

mind right now.

Some of the names that -- that you provlded last

tlme of -- of you having knowledge of or posslbly

being involved with, I'll start with Father Marks?

Marks?

Father Marks, D¡d you have any involvement --

No.

-- with him?

None.

What about Father Skoblik?

Only through the Personnel Board we w€re lnformed

of what action was taken on paying the flne, et

cetera.

What do you mean, "paying the fine"?

Well. what the Diocese got sued.

Was Father Marks, was he somebody that you

78

investlgated?

No.

Father Skobllk, were yoll involved in that?

No.

What about , were you involved in that?

,

Ye¡. I was at the rectory in Kandiyohi where we

had the confrontation with Father  tho

Bishop, the Dlrector of Priest Personnel, et
cetera, there. That he needed to go for treatment.

And he was qu¡te upset over that.
Who was the Bishop?

I think it would have to have been Lucker.

Do you remember what year that was when you

confronted -- approximate year it was when you

confronted  

No, I can't.
Were you working at this church in Manannah, then,

or?

Pardon?

Were you already at this church here in Manannah,

or was this when you were at St. Patrick's?

Where was I at at the time?

FATHER FRANCIS J. GARVEY
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Yeah.

-- it -- ¡t was at your rectory that you confronted

hlm?

Yeah.

So ¡t has to predate 1997?

Yeah.

Were you confronting  about allegations

involving him being accused of sexually molesting a

minor?

Not w¡th minors, but -- what do you call it when

it's adults of the same age?

Any allegations come out at that point about 

 molesting kids under the age 18?

No.

What about John Gleason, were you lnvolved in that?

Yes, confronting hlm at the -- right here in this

house here (lndlcating).

And I don't know what year that would -- well,

that would have been about '90. And he resigned

and left. He went to Californla.

Were the allegatlons against Father John Gleason

that he had sexually abused mlnors?

Well, yeah, that was basically regard¡ng

so I suppose that would have been a mlnor.

Did he n before -- before you could make any
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determination about whether the allegatlons were

true or not?

R¡ght. When we confronted him, he lmmed¡at€ly

reslgned and left the Diocese.

Dld he admlt the allegations?

No. Denied -- denied -- denled them,

He denied the allegations?

Uh-huh.

Is that a "yes"?

Hmm?

Is that a "yes" just so that she can... So I'll --

I'll just ask it again, Dld -- dld Father Gleason

deny the allegations?

Yes,

And then what about Doug Scheisman (ph)?

Scheisman? Agaln, that took place at the rectory

in Kandiyohi wlth the Bishop, et cetera. And he

came and adm¡tted that he was -- mísconduct with

one of the students in the hlgh school, and then he

immediately resigned and left thê priesthood. Got

dispensed of hls priestly facultles, et cetera; and

has been working in th€ Tw¡n City area ever sinc€

as far as I know, Great man,

Who was there at the time that Father Scheisman

adm¡tted misconduct w¡th a student?You said -- you said the at Kandiyohi so --
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Who was what?

Who was present? Who else was there besldes you?

Oh, the B¡shop was there. I was there. Let's see.

The Director of Priost Personnel at that tlme
probably would have been...Father Paulson, maybe,

And I'm going to say maybe one other member of the

Personnel Board.

Was the misconduct that he ðdmitted to sexual?

Yes.

Dld you report that to law enforcement?

No.

Dld the Blshop report that to law enforcement?

I don't know,

Dld anyone ln the Diocese report that to law

enforcement?

Not that I'm aware of.

What type of work dld Father Scheisman do after he

left the Dlocese, if you know?

I don't know if he was têach¡ng ¡n school or not.

Probably dolng office work. He wa6 a very

intelllgent, talented young man. f'm not sure what

type of work h€ w€nt ¡nto.

So you -- you really don't know one way or the

other what he did after he left the Dlocese?

No. I know it was som€ employment, some job down

82

ln the Twin Cities. Whether it was t€äch¡ng or
whether it was business, f don't know.

Any other Prlests that you were lnvolved wlth that

were accused ofsexual mlsconduct besldes the

Pr¡ests that -- that you've talked about so far?

Oh, boy. I th¡nk that'c -- pretty well covers them

as far as I can r€ñember.
Any Prlests that you remember whose files that you

looked through besides the -- the names that you

Just gave me who had been accused of sexual

mlsconduct wlth klds?

No.

And I know you've sald that the confrontatlon of

Father Schelsman was at the parlsh in Kandiyohi,

Do you know when that was, the approxlmate year?

Let's eee, He was ordained ¡n '75, so I'm golng to

say somewhere around '8O. Maybe '82 or so.

Do you know who Ken P¡erre ls, a Pr¡est of the

Archdiocese?

I knew of him.

Dld you have anything to do wlth Father Davld Roney

going to see Father Ken Plerre?

I think from the Personnel Board we probably

recommended that he go see hlm on the direction of
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Why? Do you remember why?

I can't glve you the specifics. I -- I can't

answer that.

Were there other Priests of the Dlocese of New Ulm

that the Personnel Board recommended to see Father

Ken Pierre?

Oh, there probably was over the years maybe two or

three more, but I -- I don't know, right offhand.

Any deallng with sexual abuse of mlnors that you

recall?

Pardon?

Any of those Priests that were sent to Ken Pierre,

were they involved wlth sexual abuse of minors?

I can't answer that.

Do you not remember?

No, I know that -- ¡ didn't have that much

¡nvolvcment w¡th Ken Plerre. That was more the

Bishop deallng with the Dlrector of Pr¡est

Personnel at that tlme. Dealing w¡th Ken Pierre, I
had very !¡ttle contact with him.

Are you aware of the Diocese sendlng any other

Priests besides Father Roney to the Servants of the

Paraclete for lssues regarding sexual mlsconduct?

Well, there was other Prlests that we sent because

of -- of varlous behavlors. wa9 M
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There was -- oh,  went. A number of
Pr¡ests went down to the Servants of the Paraclete.

Fathêr , nothlng to do with sexuality.

a Were there more, or are you thlnklng?

A I can't th¡nk of any right offhand.

A When any of the Priests were sent to the Servants

of the Paraclete from the Diocese of New Ulm, dld

the Blshop of the Dlocese of New Ulm pay for that

treatment?

A Yes.

John Murphy, was he accused of some sort of sexual

mlsconduct?

He wasn't accused officially wlth the Blshop, et

c€tera. Basically his behavior, gett¡ng along with
the parishioners.

Did you hear somethlng about John Murphy and

problems that he had wlth sexual misconduct?

His housekeeper came to me and reported that he was

having boys up in his room. I reported it to the

Bishop, and he dld nothlng about ¡t, He told me to
m¡nd my own bus¡ness.

What Eishop was that?

Schladweller.

What year was that?

I can't say. Probably -- probably in the '80s.
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Maybe the '70s.

The records that I have have him, Schladweiler, as

a Blshop until 1975,

Schladweiler unt¡¡'75?

Yeah,

Well, it had to have been before that, then.

Shortly before he retired.

At the time that -- at the tlme that you made the

repoft to Bishop Schladweiler, were you already at

-- assigned to the Willmar State Hospital and

St. -- and 5t, Patrick's?

Was I?
Yes,

Yes. I was assigned there in 1962.

Was Father Murphy allowed to work in other parishes

after you made that rePoft?

Yes,

How did -- how did that housekeeper that worked for

Father Murphy, how dld she know you or how did she

come ln contact with you?

If I recall rlght, sh€ had once bêen a client at --

at the Willmar Regional Treatmertt Genter.

Dld she repoft to you that she had concerns about

Father Murphy doing somethlng sexual with the boys?

Yes.
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And did you repoft to the BishoP --

To Blshop Schladweiler. Shortly after that he

resigned. Retired, I should say. And Father

Lucker took -- Bishop Lucker took over.

Do you remember what parish John Murphy was at

where thls housekeePer worked?

Oh. It mlght have been St. Joseph's Par¡sh in

Montevideo or St. Andrew's Parlsh in Redwood Fall

-- or Granite Falls.

Has anybody else there -- dld you relay all of the

concerns that the housekeeper had told you to the

Bishop?

Yes, f did.

What was the Blshop's response to you?

Negat¡ve,

How so?

He dldn't believe ¡t and told me to m¡nd mY own

business. So I went home.

Did you report that Information to law enforcement?

No.

Are you aware of anyone in the Diocese reporting

that lnformatlon to law enforcement?

No,

Are you comfortable telling me the name of the

housekeeper, Father?

FATHER FRANCIS ]. GARVEY
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Yes. Ancl we confronted him again and he left the

Diocese.

Who confronted h¡m?

Father Denny Labat who was then Vicar General and 1

the D¡rector of Priest Personnel and myself went to

see Father Murphy, and hls reaction was he

resigned. He went to the St. Paul/ Minneapolis

Archdiocese to work.

How long did he work after that in the Archdiocese

of St. Paul/Minneapolis?

Gee, I can't say. Let's see, he died. His funeral

was at where? White Bear? He lived a few years

after he went to the Archdiocese.

Dld anyone from the Archdiocese contact you?

No,

Dld anyone from the Archdiocese that you're aware

of contact anyone from the D¡ocese of New Ulm about

Father Murphy?

Not that f'm aware of.

Besides the housekeeper and the doctor in Dawson,

Minnesota, dld you hear from any other sources

information about John Murphy that caused you

concern about him, any sexual misconduct?

No,

You said Father i when he was sent to the
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Huh?

Are you comtortable telling me the name of the

housekeeper?

I don't remember.

All right. Did you tell anyone else about the

informat¡on that you got from the housekeeper?

D¡d I tell anyone else? No. I guess after the

Bishop told me to mind my own business, I -- that's

what I did.

Besides the housekeeper, did you hear from any

other sources anything about John Murphy that --

that caused you concern about him sexually

molesting kids?

Somet¡me after thðt a doctor, M.D.' out in -- in

Dawson contacted me with concerns about Father

Murphy. I reported it to the Bishop, Blshop

Lucker, and he talked to the doctor and... It was

basically that they found magazines that they found

very sexually exploiting.

Did the magazines, dld those lnvolve sexual images

of kids?

I don't know if ¡t was just so much kids. It might

have been about anything sexually as far as I know.

At that point was Father Murphy at the par¡sh in

Dawson?
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Paraclete, that didn't have anything to do with --

No,

-- any sexual issues?

No.

Administrative thin gs.

Any other Priests besides John Murphy that any --

anyone came to you about to tell you that -- if

they were concerned about their interact¡ons wlth

kids?

Not that I recall' I had enough Pr¡ests mad at me

by this time that I wasn't looking for more.

Wouldn't talk to me' It wasn't a very pleasant

job.

Belng the -- on the Priest Personnel Board and

being in charge of that?

Rl9ht.

Kind of a -- a thankless task?

Pardon?

A thankless job, kind of, there?

Yes, it ceËainly was a thankless job. They just

got mad at me and blamed me for whateverr I guess'

And Fathêr Gl€ason left and Father Murphy

left. Go up and down the list I guess.

Have you seen the list of Priests that have been

accused of sexually molestlng klds malntalned

90

the Dlocese?

What?

Have you seen a list of Priests that's maintained

by the D¡ocese with the names of the Prlests that

have been accused of molestlng?

Not paÊicularlY, no, I haven't.

You've never actually seen a -- a formal list?

Not that I recall. More or less been by verbal

çommunicatlon wlth the Dlrector of Prlest Personnel

or the Bishop.

Are you aware of any of the files and documents at

the pastoral center being destroyed?

No.

Are you aware of any documents mainta¡ned by the

Priest Personnel Board that have been destroyed?

No.

Are you aware of any of the files that were

maintained on the second or third floor in that

small room that was locked, any of those f¡les

being destroyed?

I don't know'

Have you heard of those files being destroyed?

I haven't heard recentlY of them.

Did you hear --

I don't know what haPPened.
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Did you hear at some point that some of those were

destroyed?

No.

Did you hear about other documents involving

Priests of the Diocese of New Ulm that were

destroyed?

No.

MR. FINNEGAN: WhY don't we take a -- a

real shoft break, I think I'm almost done, I Just

want to look through this stuff and so -- let's go

off the record if we can.

MR' ENGH: OkaY'

VIDEOGRAPHER: We're golng off the record

about 12:19 p.m,

(Whereupon, a recess was taken,)

VIDEOGRAPHER: We're going back on the

record about 12:31 P.m.

(By Mr, Finnegan, continulng) Father, I just have

a couple follow-up questlons for you.

On the |ist of Prlests that have been accused

(Attorney Michael A. Bryant enters the

deposition proceedings,)

MR. FINNEGAN: Just for the -- for the

record and, Father, for lntroductlon, Mike

92

Bryant is another attorney that works wlth us on

the cases. He's golng to slt ln on thls and the

next deposltion.

THE WITNESS: On thls one or the last

one?

MR. FINNEGANT Both of them, He -- he

works with us, He's not -- probably not golng to

be ask¡ng any questions.

MR, BRYANT: I won't, I'll staY quiet.

MR. FINNEGAN: He's an observer.

THE WITNESS: OkaY,

(By Mr, Finnegan, continulng) So on the -- the

creation of the list of Prlests accused of sexually

molesting minors, after the file review is done

would you give -- glve that name to Monsignor

Grams?

what name?

Any name, If -- if you found -- if you revlewed a

file and you found that there were allegations that

that Priest had sexually molested minors, did you

give that name --

Oh, oh, Okay.

-- to Monsignor Grams?

Is that a "yes"?

I don't know. You ing up all this
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stuff from 40, 50 years ago. How com€ we're

getting picked on so much and no other profession

is?

I'm -- I'm asking about the -- the 2002-2003 time

frame when -- when you did the file review which

you talked about,

Yeah, f will follow through if f have to. Or were

ablê to.

Did -- after you reviewed the -- an individual

file, process-wise I'm asking, and you determined

that there were allegations of abuse of a kid made

against that Priest, did you then pass that name on

to Monsignor Grams?

Yes.

How many names dld you pass on to him?

Well. I don't know what we got.

Did you keep track of the names that you passed on

to hlm?

Not particularly. We talked about them so many

times that it's common -- common -- common

conversation and we both know what we're talking

about,

That by -- by the time that you did the file

review, you had a pretty good sense, you and

Monsignor ITìS, about who those Priests were?
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Definitely.
Are there any Priests that you remember that you

and Monsignor Gram discussed that have been accused

of molest¡ng kids that we haven't discussed yet

today?

Not that I recall.

At any polnt did you get any written materials from

the Servants of the Paraclete about their treatment

program?

Did I what?
Did they glve you any documents, any written -- did

they write you anythlng about their program, glve

you brochures, anything, did the Servants of the

Paraclete?

Oh, in the past, yes.

And what did you do with those materials?

Filed them wlth my CPE file, and ¡t's probably

destroyed now.

Dld you ever have any discussions with the Bishop,

any of the Bishops, about what you had learned

about the Servants of the Paraclete and their work

down there?

Not outside of the splritual part of what they were

doin9.

Did you discuss with
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the Paraclete what they thought should be done with

Priests that abuse kids?

Nof f haven't.

When Father Markey was in the CPE program with you

at Willmar, did he work at any of the parishes?

Yes.

What parishes?

He worked at St. Andfew'g Pâr¡sh in Granite Falls.

Were you aware of him working at any other parishes

besides St. Andrew's in Granite Falls?

On the firct weekends h€ was here the Pr¡est had

broken his arm or leg or something down at

Henderson-Arlington -- Arlington-Henderson. And so

they sent him down there to help out that flrst
weekend.

Any other parlshes besides St. Andrew's in Granite

Falls or the Henderson-Arllngton parish that you're

aware of Father Markey working at?

Nope,

When you found out about Father Markey's sexual

misconduct, did you confront him about that?

I sure dld.

Where did that confrontation take place?

Át the CPE house ln Wlllmar.
Was else

No,

What was his response when you confronted him?

Anger.

Anything else?

Well, denial, I suppose.

Do you remember hlm specifically denying the

a llegations?

Specifically, I was so angry at hlm and -- I only

kept hlm a short tlm€ and got him off the grounds,

and so th€re wasn't much t¡me to,..build from

there.

In that confrontation with Father Markey, did he

mention anything to you about having a history of

that type of misconduct in his past?

No.

How did you flrst become aware that he had a

history?

When I talked to the Paracletes,

Did you talk to the Paracletes after Father Markey

was out of the CPE program?

No,

Before?

Well, wait a minute, Dld I talk to thê Paràcletes?

I thought you were asking did I talk to Markey. I
tâlked to the Paracletes -- well, I confronted the
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Paracletes of how come I didn't know.

And what I'm asking is, that -- that confrontation

with the Paracletes, was that before or after you

confronted Markey?

That was before.
Did you confront Markey about those allegations as

well?

Yes.

What was his reaction to those allegations?

His?

His, Markey's.

Anger, denial,
Did you believe him?

No, I had no otherwise that he -- he had -- wasn't
telling me the truth.
When he came to the CPE program, had he come

dlrectly from the Paracletes facility ln England?

He was w¡th -- he was with the Paracletes a sho¡t
time in Milwaukee on his way to Willmar.
Do you know how long he was with the Paracletes in

Milwaukee?

No. Just a short time be -- before he came to --
to Willmar.
What type of facility did the Paracletes have in

Mllwaukee?
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I never seen it. There was just onê individual I
think working there, being more of a transit-type
thing.
Dld Father Markey work ¡n any parlshes ¡n

Milwaukee?

Not that I'm aware of.

After Father Markey.., After he was confronted at

the parish at -- or after he's removed from the

parish at St. Andrew's, did you have any more

dealings with Father Markey after that?

No, outside of getting ahold of Father McRaith and

getting him removed from the D¡ocesê.

After he was removed from the Diocese, did you have

any dealings with -- with Markey?

Nope.

Besides the information that you got through the

CPE program and the information the Paracletes gave

you, did you get any other lnformatíon about Markey

sexually molesting kids?

No,

At any point has anyone come to you and reported

susp¡cions about Markey abusing kids?

No.

Have you ever been approached by any vlctims of
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No.

The same question for Father Roney. Have you ever

had any dealings or interactions with any victims

of Father Roney?

No.

With Father Roney, other than the reports that

we've talked about, did you ever hear anything of a

negat¡ve nature about h¡s interactions with kids?

No.

Do you remember any speclfic families in Willmar

that were close to Father Roney when he was working

there?

No, I don't -- f don't know. I didn't get that
well-acquainted with the parish and -- and

St. Mary's.
Did you have any involvement with Prlests accused

of sexual misconduct besides what we've discussed

today?

Nope.

Well, outside of the St, Cloud cas€.

Did you say "St. Cloud case"?

Yes, where I was interrogated for six hours.

Is that the Father Garding case?

Yeah.

And I guess my question wasn't meant to focus on
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the litlgatlon, the legal cases, but just in
general were there any other -- did you have any

other involvement with Priests accused of sexually

molestlng klds other than what we've dlscussed

today?

No.

MR. FINNEGAN: We're good,

THE WITNESS: I'm done?

MR. FINNEGAN: I'm done, I don't know lf

they have any quest¡ons,

MR. ENGH: I don't have any questions.

I think in light of the -- the -- the

time that has passed ln what you're recollectlng,

that we'd like to read and sign it rather than

waive reading and signlng it. So I'm golng to

suggest that you revÍew the transcript, Father, to

make sure it's accurate once we get a copy of ¡t,

You're good to go with that?

THE WITNESS: Okay.

MR. ENGH: Okay. Thank you,

VIDEOGRAPHER: We're going offthe record

about 12:44 p.m.

(The deposition concluded at 12:44 p.m.)

(The original transcript has been

delivered to Michael G. Finnegan.)Father
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